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اظهارنظر وزیر کشور شخصی است �
عیسی کلانتری، رئیس سابق سازمان محیط زیست در گفت وگو با 
هم میهن با اشــاره به اینکه روسیه نیازی به آب سرریز به خزر ندارد، گفت: 
»بــه یاد دارم که در دهه 70، خزر با مشــکلاتی روبه رو شــد اما دوباره احیا 
شد. بعید می دانم که برداشت آب از خزر سبب ایجاد مشکل شود. نباید از 
این نکته نیز غافل شــویم که مشکل کاهش سطح آب خزر بیشتر به ضرر 
روس هاســت چراکه ایران در جنوب خزر قرار گرفته است. اگر طرف ایران 
10 متر آب خزر شــیرین شــود، این دریاچه از سوی روس ها یک کیلومتر 
عقب نشینی می کند.« رئیس سابق سازمان محیط زیست گفت: »روس ها 
نیازی به آب ندارند. اگر آورد خزر برای روس ها از ســمت شــمال شرق بود 
)قزاقستان( می توانستیم اعلام کنیم که می خواهند آنجا را توسعه دهند و 
آب را دستکاری کردند. اما بیشترین ورودی آب خزر از ولگاست که در شمال 
غرب این دریاچه قرار دارد. تا جایی که من اطلاع دارم و مطالعه کرده بودم، 
غرب روسیه منطقه پرآب این کشور است. بنابراین نیازی به احداث سد روی 

ولگا در این منطقه ندارند.«
کلانتری با بیان اینکه فکر می کنم بارش های خزر کاهش یافته اســت، 
تاکید کرد: »این همان اتفاقی است که در دهه 70 رخ داد و بعد از یک دوره 
چهار، پنج ساله بارندگی ها تغییر کرده و بیشتر و دوباره خزر احیا شد و اوایل 
دهه 80 نه تنها پسروی ها جبران شد، بلکه خزر پیشروی هم کرد.« او در پاسخ 
به این سوال که تغییر اقلیم در جهان هم روی این موضوع تاثیر داشته است؟ 
تاکید کرد: »بارش ها در دنیا کم نمی شــود. انرژی هم ثابت است و جابه جا 
می شــود. در حال حاضر بسیاری از کشــورهای جهان )جنوب شرق آسیا، 

شمال آمریکا و بخشی از اروپا( با سیل دست  وپنجه نرم می کنند.« 
کلانتری درباره اظهارنظرهایی که از کاهش ورود آب ولگا به خزر می شود، 
گفــت: »این اظهارنظرات شــایعه اســت. متاســفانه وزارت نیرو و ســازمان 
هواشناســی دلیل درســتی در مورد موضوع خزر اعلام نکرده اند. هر کسی 
نظر شــخصی خود را می گوید. وزیر کشور، کارشناســان و... نظر شخصی 
خود را می گویند.« او در پاســخ به این ســوال که شــیرین کردن آب خزر در 

پســروی آن تاثیرگذار بوده اســت؟ گفت: »در شرایط عادی 80هزار میلیارد 
مترمکعب حجم خزر است. کل آبی که هنوز انتقال ندادند و قرار بود انتقال 
یابد 200 میلیون مترمکعب بود. ما از نظر بین المللی می توانیم از 40درصد 
آب های حوزه کشورمان استفاده کنیم. ایران از حوزه خزر حداکثر 13درصد 
اســتفاده می کند. ولی 27 درصــد از آب های تجدید پذیــر را هم می توانیم 
برداشــت کنیم که سالانه 3/5میلیارد مترمکعب می شود. در حقیقت ایران 
طلب دارد و می تواند آب را برداشــت کند. اصلًا مسئله این موضوع نیست. 
ایران 3/5میلیارد مترمکعب بیشتر از حقابه خود وارد خزر می کند و از آن سو 

200میلیون مترمکعب می خواهد برداشت کند.«
کلانتری در پاسخ به این سوال که پس بحرانی که همه درباره آن صحبت 
می کنند و گریبان خزر را گرفته، چیست؟ گفت: »به نظر من این موضوعات 
گمراه کردن مردم اســت. داخل فلات ایران را خراب کردیم و می خواهیم آن 
را به خزر وصل کنیم و بگوییم خزر هم خشــک شد، اما ما بی گناه بودیم. به 
نظر من این روش برای گمراه کردن اســت که با آب و خاک ایران کردیم. این 
اظهارنظرها انجام می شود تا اقدامات غلط و خیانت هایی که همه در حق این 
سرزمین انجام دادیم را توجیه کند.« رئیس سابق سازمان محیط زیست افزود: 
»من فکر می کنم سیاست های آبی ایران که ورشکسته شده به دنبال توجیه 
هســتند. از نظر علمی هم کســی نمی داند که چرا خزر اینطور شده چراکه 
نمی دانند در روســیه چه می گذرد. بالای 85درصد آب از ولگا به خزر سرریز 
می شود. مسائل سیاسی در مسائل اکولوژیکی و مسائل اکولوژیکی در مسائل 
اقلیمی درآمیخته است. برخی تصمیم دارند مدیریت غلط آب کشور در 45 
سال گذشته را اینطور توجیه کنند. ما می توانیم صددرصد علت خشک شدن 
دریاچــه خزر را اعلام کنیم امــا درباره خزر نمی توانیم هیچ اظهارنظر علمی 
بکنیم، چون اطلاعی از آن نداریم.« کلانتری در پاســخ به این سوال که چرا 
موضوعات آب از نظر دیپلماســی حل نمی شود؟ گفت: »در حال حاضر ما 
هیچ نوع دیپلماسی آبی ای نداریم. زمانی عراقچی که معاون وزارت خارجه 
بود، دیپلماســی آبی ایران دنبال شــد اما بعد از رفتن عراقچی این موضوع 

به طور کلی تعطیل شد.«
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بازگشت مجدد لایحه حجاب به دلیل ناپختگی قانونی است �
احمد علیرضابیگی، نماینده تبریز، آذرشهر و اسکو 
در مجلس یازدهم، در واکنش به بازگشت دوباره لایحه 
حجاب به مجلس به هم میهن گفت: »اظهارات سخنگوی 
شورای نگهبان را در رسانه ها خواندم. او نگفته بود ایرادات 
مربوط به چه موضوعاتی اســت. در مصاحبه قبلی موارد مورد ایراد شــورای 
نگهبان مشــخص بود. در مصاحبه روز گذشــته اعلام کرده که هنوز برخی 
اشــکالاتی که ما گرفته بودیم برطرف نشــده و همچنان به قوت خود باقی 
هست. حقوقدانان شورای نگهبان حتماً به دنبال این هستند که مصوبه ای 
صادر شود که از کیفیت حقوقی لازم برخوردار باشد. این مصوبه دارای اشکال 
بود. شورای نگهبان نیز به درستی به این ایرادات اشاره کرده است. هم اکنون 
نیز به واسطه رعایت اصل 85 قانون اساسی، کمیسیون رأساً اقدام به برطرف 
کردن اشکالات کرده و لایحه در صحن علنی مطرح نمی شود. پیش از این نیز 
لایحه پس از رفع اشکالات، مستقیم از کمیسیون به شورای نگهبان رفته بود. 
دوباره شورای نگهبان می گوید، اشکالات سر جای خودش باقی است.« او با 
تاکید بر اینکه این بدین معناســت که مصوبه مذکور، دارای آن پختگی مورد 
انتظــار از یک مصوبه قانونی نیســت، اعــلام کرد: »با وجــود مخالفت ها یا 
مقاومت هایــی که در جامعه برای چنین موضوعی وجود دارد، اگر دارای این 

اشکالات نیز باشد، حتماً قابلیت اجرایی نخواهد داشت.« 
عضو کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراها ادامه داد: »به واســطه 
ملاحظاتی که مجلس داشــته حالا درســت بوده یا نادرســت، این لایحه در 
صحن علنی بررسی نشــد. من این ملاحظات را قبول نداشتم و معتقدم که 
هر چه مستقیم با سبک زندگی مردم در ارتباط است، حتماً باید مرحله صحن 
علنی را طی کند و جامعه در جریان کم و کیف موضوع قرار بگیرد و نمایندگان 
بتوانند نظرات خودشان را بیان کنند. بنا به ملاحظاتی که خود مجلس داشت، 
این کار را نکرد. لایحه نتوانست از پختگی مورد انتظار، برخوردار باشد. مردم 
روی موضوعی که به سبک زندگی آن ها مرتبط است، حتماً حساسیت دارند. 
ضمــن اینکه معتقدند این جزو اولویت های اداره جامعه به شــمار نمی رود و 
مشکلات دیگری، زندگی آن ها را تحت تاثیر قرار داده است که این موضوع در 

ردیف چندم اولویت ها قرار دارد.« 
این نماینده مجلس در پاسخ به این سوال که آیا رفت و برگشت این لایحه 
میان شورای نگهبان و مجلس به مســئله انتخابات پیش رو مربوط می شود 
یــا خیر؟ گفت: »در این چند ســال که از حیات انقلاب اســلامی می گذرد، 
معمولًا برای اینکه زمینه مشارکت مردم در انتخابات فراهم شود، حتی گاهاً 
اجرای قوانین نیز متوقف شده است. مثال عرض می کنم، در موسم انتخابات 
تخریب های مربوط به شــهرداری با اینکه پشــتوانه قانونی هم دارد، متوقف 
می شــود. یا پر کردن چاه های غیرمجاز برای اینکــه زمینه ایجاد تنش های 
اجتماعی دارد و ممکن اســت در انتخابات تاثیر بگــذارد، انجامش متوقف 
می شود. برخی امتیازها هم منظور می شود که زمینه مشارکت هر چه بیشتر 
مردم فراهم شــود. تنها نمونه ای که ما سراغ داریم ماجرای آبان ۹8 بود که ما 
در فصل انتخابات مبادرت کردیم به افزایش قیمت بنزین بدون ایجاد زمینه 
لازم کــه آن نیز هدفمند اتفاق افتاد. دولت روحانی به واســطه اینکه مجلس 
ضعیفی شکل بگیرد، برخلاف سنت مرسوم در جمهوری اسلامی ایران که در 
موسم انتخابات هر موضوعی که می تواند نسبت به مشارکت مردم در انتخابات 
بازدارندگی داشته باشد، آمدند در همان فصل انتخابات یعنی در 28 آبان در 
فاصله چند ماه تا انتخابات موضوعی را کلید زدند که انتخابات را متأثر کرد و 
ما شاهد کاهش مشارکت بودیم. این تنها نمونه ای است در تاریخ جمهوری 
اسلامی که در فصل انتخابات چنین قضیه ای شاید با علم به تبعات آن، اتفاق 
افتاده است.« تلاش های خبرنگار هم میهن برای گفت وگو با بعضی نمایندگان 
مختلف مجلس شورای اسلامی، از جمله اعضای کمیسیون قضایی بی نتیجه 
ماند. علت عدم پاسخ گویی نمایندگان در گفت وگو با نایب رئیس اول مجلس 
مشخص شد. عبدالرضا مصری در گفت وگو با خبرنگار هم میهن گفت: »به 
علت تعطیلی مجلس در این هفته، هنوز از ایرادات واردشــده به این لایحه از 

سوی شورای نگهبان باخبر نشده ایم.«

 عدم استحکام لازم در  تضمین حقوق شهروندان �
محمدصالح نقره کار، وکیل دادگســتری در خصوص 
موضوع بازگشــت دوباره لایحه حجاب به مجلس توسط 
شــورای نگهبان به هم میهن گفــت: »اقدامات، لوایح و 
طرح های بررسی شده در مجلس در حوزه عمومی باید بر 
مبنای وظایف شورای نگهبان نسبت به قانون اساسی و شرع مورد بازبینی و 
بازنگری قرار بگیرد. این یک وضعیت کلی است که در خصوص این لایحه نیز 
صادق است. آنچه که به نظر من این لایحه مورد اشکال است، خلاف قانون 
اساســی بودن آن بــه اعتبار توجه ما بــه حریم خصوصی و حــوزه مباهات 
شهروندی است. به نوعی ایجاد تضییقات قانونی به صورت سیستماتیک علیه 
حریم خصوصی و حقوق شــهروندی باید قلمداد شــود. مــن ابعاد نقص و 
نقصان های جدید گرفته شده توسط شورای نگهبان را نمی دانم. اما از منظر 
یک تحلیل گر در حوزه حقوق شهروندی، فکر می کنم باید گفت، این لایحه از 
اســتحکام لازم در زمینه تضمین حقوق شــهروندان برخوردار نیســت و هر 
شناسایی هنجاری باید مبتنی بر تضمین حقوق اساسی و آزادی های بنیادین 
باشــد و سلب حق ها باید جنبه استثناء داشته باشد؛ این استثناء نیز باید با 
وجدان عمومی و عرف اجتماعی هم مطابقت داشته باشد. موانعی که در این 
لایحه برای حقوق شــهروندان صرفاً به خاطر تعیین نوع سبک پوشش شان 
به صورت اســتثنایی ایجاد شــده به نظر من خلاف اصــل و موازین حقوقی 
هنجارینی اســت که نظام حقوقی مدرن و حکومت قانون اقتضا دارد.« این 
حقوق دان با اشاره به اهمیت تامین امنیت انسانی در حکمرانی و قانون گذاری، 
گفت: »به نظر می رســد اولین تکلیفی که مقامات و قــوای عمومی در برابر 
شهروندان دارند، تامین امنیت انسانی آن هاست. این تامین امنیت انسانی 
تنها در گروی حمایت از حریم خصوصی و اقتدار و اختیار شهروندان در زمینه 
تعیین ســبک زندگی آن ها و الگوهای پوششــی در مورد شــهروندان است. 
وجدان عمومی در عرف کنونی که از آن به عنوان بنای حقوقی در فقه نیز یاد 
می شــود، برایش موجه نیســت که قوای عمومی انتظامــی و قضایی درگیر 
موضوعی باشند که به نوعی سلب امنیت خصوصی یا امنیت سبک زندگی 
شــهروندان اســت. قاعده اولویت در حکمرانی ایجاب می کند که این موارد 
توسط نهادهای انتظامی و پلیسی و قضایی اعمال نشود و اگر قرار است راجع 
به نحوه پوشش یا سایر اقداماتی که تلقی عرفی حجاب در خصوص آن صدق 
می کند، ورودی شود، باید در عرصه اجتماعی و آموزشی این اقدامات را مورد 
تحلیل قرار بدهیم. اعمال و کاربست قدرت علیه شهروندان با ایجاد تضییقات 
مثل پلمب، توقیــف، جریمه یا محرومیت از حقــوق اجتماعی، به نظر من 
سیستماتیک کردن محرومیت از حقوق اجتماعی بدون دلایل اقناع کننده 
برای وجدان عمومی است و به نوعی خلاف مقتضای اصل ۹ قانون اساسی 

تلقی می شود.«  
نقــره کار اضافه کرد: »توجه نمایندگان مجلس و جامعه حقوقی را به این 
اولویت جلب می کنم که حتی خود قانون اساسی که در رأس نظام هنجارین 
کشور واجد اهمیت اســت، نباید حدهایی را ایجاد کند که مغایر آزادی های 
بنیادین شهروندان باشــد. اصل تکریم انسانی و حقوق بشر و شهروندی در 
هر طرح واره و نظام واره حقوقی باید مدنظر باشــد. هرگونه اعمال مداخله در 
حریم خصوصی، اعمال تبعیض یا ایجاد زمینه های خشونت افزایانه به عنوان 
امر به معروف، پلمب ها یا نقض حق ها و موانعی که باعث شود شهروندان در 
وضعیت زیستی خودشان دچار اختلالاتی شوند، به نظر من این ها جنبه های 
اســتثنایی و خلاف قوانین و قواعد موضوعه موجد حق هستند. این موارد 
باید با نگاه سلسله مراتب حقوقی و قانونی توأمان مورد نظر قانون گذاران در 
راستای ارتقاء کیفیت حکمرانی تقنینی قرار بگیرد.«  او اضافه کرد: »به عنوان 
یــک کنش گر کوچــک، موضوع حجــاب را بخشــی از اولویت های کشــور 
نمی دانم. تاریخ ثبت شــده چندهزار ساله ایران نشــان داده است که عفت و 
منزلت اجتماعی ســابقه طولانی در سرزمین ما دارد. چالشی که امروز با آن 
مواجه هستیم، بحران حقوق رفاهی و حق های حداقلی شهروندان در زمینه 
دسترسی به زندگی شایسته است. لذا مسئولین باید تمرکزشان بر اولویت های 

کشور باشد.«  

آگهی تجدید مناقصه عمومی دومرحله ای 
 پیمانکاری با ارزیابی کیفی

به روش فشرده به شماره 18/س ت/1402
 نوبت دوم

م الف: 3752
شناسه آگهی: 1629016

»بررسی پوشش شبکه سیار نسل های  3G ،2G و 4G تلفن همراه )درایوتست(« 
شماره 2002003051000044 سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(

همراه  تلفن   4G و   3G  ،2G نسل های   سیار  شبکه  پوشش  »بررسی  دارد  نظر  در  سازمان  این 
)درایوتست(« خود را به شرح مندرج در اسناد مناقصه و با لحاظ موارد ذیل و با امکان حضور مناقصه گران 

به صورت کنسرسیوم واگذار نماید. 
1( نوع فراخوان: مناقصه عمومی دو مرحله ای پیمانکاری با ارزیابی کیفی به روش فشرده

 www.setadiran.ir2( محل، زمان و مهلت دریافت و ارائه اسناد: متقاضیان می توانند از سامانه ستاد 
در مهلت ذیل اسناد را دریافت و در تاریخ مقرر ارائه نمایند. 

 تاریخ شروع انتشار اسناد ارزیابی کیفی و مناقصه در سامانه ستاد: 
ساعت 16 روز دوشنبه مورخ 1402/10/04

 تاریخ پایان انتشار اسناد ارزیابی کیفی و مناقصه در سامانه ستاد: 
تا ساعت 16 روز دوشنبه مورخ 1402/10/11

 مهلت ارائه پیشنهاد در سامانه ستاد: تا ساعت 16 روز سه شنبه مورخ 1402/10/26
 تاریخ گشایش پاکت های ارزیابی کیفی در سامانه ستاد: ساعت 8 روز چهارشنبه مورخ 1402/10/27

 میزان و نوع تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: ضمانت نامه بانکی به مبلغ: 17/850/000/000 ریال 
3( نام و نشانی مناقصه گزار: خیابان شریعتی، پایین تر از پل سیدخندان، روبه روی خیابان شهید قندی 
ورودی هفده پردیس وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی

توجه: متقاضیان می بایست گواهینامه صلاحیت ایمنی پیمانکاری)HSE( یا گواهی موقت آن را نیز 
در پاکت ارزیابی کیفی ارائه نمایند.

شماره تماس اداره خرید و قراردادها: 89662529  و 89662583 – 021 
و شماره تماس واحد فنی: 89661819 و 021-89661617  

 WWW.CRA.IR

سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات

احمد عربانی

متاســفانه دولت محترم پاســخ روشــنی به این نکات به ویژه 
چرایــی افزایــش حقــوق در ارقامــی بســیار پایین تــر از نرخ 
تــورم نمی دهــد و توضیح نمی دهنــد که مزدبگیــران در این 
شــرایط باید چــه کنند؟ آیــا این بــود وعده های داده شــده؟ 
آیــا این اســت قطار پیشــرفت و رشــد اقتصادی؟ این اســت 

عدالــت در کمک به طبقــات پایین؟ امیدواریــم وزارتخانه ها 
و دســتگاه های ذیربــط در کنــار پاســخ های بــدون ارتباط یا 
کم اهمیتی که در واکنش به گزارش ها و تحلیل های اقتصادی 
 و اجتماعــی بــه روزنامــه می فرســتند، به این پرســش ها نیز 

پاسخ دهند.


